
 
14. august 2024 

I henhold til § 37 i forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg følgende 

spørgsmål til Naalakkersuisut. 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

1. Hvad er Naalakkersuisuts holdning til de meget høje lønninger i de 

offentligt/samfundsejede aktieselskaber? 

2. Har Naalakkersuisut et overblik over de almindelige goder i forbindelse 

med ansættelse hos de offentligt/samfundsejede aktieselskaber?  

A) Hvis ja, hvad er de mest almindelige goder som de ansatte 

modtager? 

3. Anser Naalakkersuisut cheflønningerne hos de samfundsejede 

virksomheder som passende? 

4. Anser Naalakkersuisut de mange frynsegoder hos cheferne i de 

samfundsejede virksomheder som passende? 

5. Anser Naalakkersuisut de betalinger og lønninger for cheferne i de 

samfundsejede virksomheder som passende? 

6. Har Naalakkersuisut vilje til at tilpasse cheflønningerne i de 

samfundsejede virksomheder? 

A) Hvis ja, hvilke initiativer har man igangsat?  

B) Vil man bestemme maksimum hvad cheflønninger og goder kan 

være i de samfundsejede virksomheder? 

(Medlem af Inatsisartut Mariane Paviasen, Inuit Ataqatigiit) 

 

Begrundelse:  

Vi kan ikke acceptere de alt for høje cheflønninger hos f.eks. Royal Greenland, INI 

A/S, Iserit A/S, Royal Arctic Line A/S m.v. for deres lønninger bliver dækket af 



 
brugerne og ejerne i samfundet. Der er sågar lønninger der løber op på 8 millioner kr. 

om året.  

På den anden side er der meget lave indhandlingspriser f.eks. torsk, som indhandles 

til omkring 4 kr./kg.  

Cheferne hos boligselskaberne viser ikke gode resultater, for mange af boligerne er 

stærkt forfaldne, hvor vi hører oftere og oftere, at der er sundhedsskadelig mug. 

I de mindre byer er udvendig maling ved at falde fra bygningerne, og det er 

almindeligt, at man kommer ind i stærkt forfaldne boliger, mens man på den anden 

side betaler løn til flere millioner til cheferne i INI A/S og Iserit A/S. Sådan en 

udvikling er meget uacceptabelt.  

Der skal handles på denne udvikling, hvor bestyrelsesmedlemmer hos 

aktieselskaberne normalt er personer med høje stillinger, hvor det ser ud til at de får 

høje gager. Desuagtet er brugerne folk med lave indkomster eller folk fra 

mellemindkomstgrupperne, hvorfor jeg mener at varetagelse af brugernes midler hos 

de samfundsejede virksomheder skal være bedre, end tilfældet er i dag. 

 


